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ادامه از صفحه 10

ذبیحی نزدیک به 30 سال در رادیو ایران، به 
اجرای برنامه پرداخت که متاسفانه امروز بخش 

اندکی از آن را در دست داریم.  
مناجات ها و آوازهایی که وی بر روی اش��عار 
عرفانی می خواند در درج��ه ای از کیفیت قرار 
دارد ک��ه ام��روزه هنرجوی��ان آواز می توانند 
به عنوان منبع مطالعه ب��ه آنها رجوع کنند و از 

آن بهره ها ببرند. 
اس��تاد گرامی محمدرضا لطف��ی برایم نقل 
می کردند که:  »روزی در ایستگاه قطار منتظر 
بودم، که اتفاقا رادیو مناجاتی از ذبیحی پخش 
کرد. تأثیر آن آواز روی من ب��ه قدری زیاد بود 
که به ناگاه پا هایم سست ش��د و روی صندلی 
نشس��تم. تا انتها آن را گوش دادم. به خود که 
آمدم متوجه شدم قطار آمده و رفته است و من 

از آن جا مانده ام!«
یکی دیگر از افرادی که 
بر ردیف های موس��یقی 
ایرانی تس��لط دارد و در 
این حوزه فعالیت کرده 
است، س��لیم موذن زاده 
اس��ت که نواهای بسیار 
زیبایی را از او شنیده ایم. 
ب��رادرش  همچ��ون  او 
زنده یاد رحیم موذن زاده 
صدای��ی بس��یار گی��را 
دارد و علاوه ب��ر اذان، به 
زبان های فارسی، ترکی 
و عرب��ی مناجات ه��ای 

زیبایی را خوانده است.
کری��م  جن��اب  از   
خوانی نیز در س��ال های 
اخی��ر آث��ار زیبای��ی در 
ای��ن زمینه ش��نیده ایم 
و اقبالی ک��ه مخاطبان 
به آن نش��ان داده اند بار 
دیگر ظرفیت های نهفته 
در همنشینی موسیقی 
ایرانی و ادعیه و اش��عار 

مذهبی و عرفانی را بر ما آشکار می کند.

ربنا و افشاری شجریان
نمی ت��وان از مناجات خوانی س��خن گفت و 
نامی از استاد گرامی محمدرضا شجریان نبرد. 
ایش��ان که در قرائت قرآن هم تبحر دارند، دو 
مناجات یک��ی به زبان عربی )ربن��ا( و دیگری 
فارسی )در مثنوی آواز افشاری( خوانده اند که 

جزو آثار تأثیرگذار و شنیدنی است. 
در کنار اینه��ا امروزه نیز برخ��ی از جوانان 
آوازخ��وان گاه گاه��ی مناجات های��ی را در 
مناس��بت های مذهبی منتشر می کنند که از 
لحاظ کمّی بسیار اندک اس��ت. یکی از اینها 
دوس��ت و هنرمند گرامی محم��د معتمدی 
است که مناجات هایی را تحت تأثیر ذبیحی به 

زیبایی خوانده است. نگارنده نیز چند اثر را در 
این زمینه ضبط کرده ام، که به مرور در اختیار 

مخاطبان قرار می گیرد.  
با این حال تردیدی نیست که در کنار این که 
آوازخوانان باید به این بخش از موسیقی توجه 
کنند، افرادی باید به ط��ور تخصصی برای این 
شاخه از موسیقی ایرانی تربیت شوند. افرادی 
که ضمن آش��نایی و تس��لط بر دستگاه های 
ایرانی، همچون مرحوم ذبیحی توانایی اجرای 
آثاری در مناس��بت های گوناگ��ون مذهبی را 

داشته باشند.

تأسف برای سال های اخیر 
متأسفانه در سال های اخیر نقش موسیقی 
در مناس��ک مذهبی، به دلایل عدم ش��ناخت 
مجری��ان ای��ن گونه مراس��م  از نغم��ات غنی 
به حدی  ایران��ی  موس��یقی 
کمرنگ ش��د که اگر کس��ی 
چند بیت��ی در گوش��ه ای از 
دستگاه های موسیقی ایرانی 
بخواند گویی کاری خلاقانه و 
جدید انجام داده است و از دید 
مخاطبان به نوع��ی مرتکب 
ساختارش��کنی شده اس��ت! 
آنچه امروز در اغلب مراس��م  
مذهبی می ش��نویم بیش��تر 
متأثر از الح��ان عربی و ترکی 
است و تقلیدی است از برخی 
ترانه های مش��هور پاپ. این 
درحالی است که در روزگاری 
نه چن��دان دور کس��انی که 
می خواستند آواز و ردیف های 
موس��یقی ایرانی را بیاموزند، 
ناگزیر از حضور در پای منابر 
روحانی��ان و خطاب��ه خوانان 
مذهبی بودن��د. مثلا در میان 
معلمان حس��ین طاهرزاده، 
ادی��ب  جن��اب دماون��دی، 
خوانس��اری، تاج اصفهانی، و 
به نام افرادی چون »س��ید رحیم اصفهانی« بر 
می خوریم که به مداحی، قرائت قرآن و ... شهره 

بودند. 
زنده یاد روح الله خالقی در کتاب سرگذشت 
موس��یقی ای��ران وقت��ی از ش��اخص ترین 
مناجات خوان عص��ر قاجار و پهل��وی اول یاد 
می کند، نام سید حسین عندلیب را می آورد: 
»سیدحسین عندلیب اصفهانی که در این فن 
مهارتی به سزا داشت، هنگامی که در گلدسته  
مس��جد سپهس��الار تهران در ش��ب های ماه 
رمضان مناجات می کرد، هم��ه خفتگان را به 

هوش می آورد و مجذوب می کرد.«
با امید به این که وقت��ی در آینده از مناجات 
و مناجات خوانی س��خن می گوییم انگش��ت 

اشاره مان تنها به سوی گذشته نباشد ...

ای به یادت هِی هِی و هِی های من
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می کند. کاهشی که به تعامل مخاطب محتاج است. 
مخاطب باید با شما کنش داشته باش��د و افکارش را 
درون کار بگذارد تا تعزیه شکل بگیرد. تعزیه امکانات 
فراوان��ی دارد اما تا ام��روز آن گونه که بای��د روی آن 
امکانات کار نکرده ایم. موزیسین ها می توانند با امکانی 
چون تعزیه بزرگترین کارها را انجام دهد. به نظر من 

تعزیه دنیای بزرگی است که هنوز کشف نشده است. 
 به نظر می رسد در یک فرآیند تاریخی برخی 
از موزیسین های ما تفاوت نوحه و موسیقی را از 
یاد می برند. شما با تفاوت این دو مفهوم موافق 
هستید؟ اگر جواب شما مثبت است دلیل اصلی 

این اشتباه در کجاست؟
مساله این اس��ت که نوحه امروز تغییر کرده است. 
نوحه هایی که 40 سال پیش اجرا می شدند از یک نوع 
امکانات موسیقایی واحد استفاده می کردند که روی 
موزیسین های آینده تاثیرگذار بودند. موزیسین هایی 
چون »جواد یس��اری«، »داود مقام��ی« و ... چون از 
دوران کودکی با نوحه خوانی آش��نا می ش��دند، بعدا 
از گوش��ه ها، دستگاه ها و روابط موس��یقایی استفاده 

می کردند. به همین دلیل هم هست که من این افراد 
را جزو اولین خواننده های پست مدرن ایرانی می دانم. 
آنها از فضای مذهبی موجود استفاده کردند و مسائل و 
مشکلات اجتماعی دور و برشان را در قالب این مصالح 
ارایه دادند. منته��ا نوحه خوانی به م��رور زمان تغییر 
کرد. درحال حاض��ر نوحه خوان ها به جای اس��تفاده 
از مصال��ح نوحه خوانی فراوانی که در دس��ت دارند، از 
موسیقی های دیگری چون موس��یقی پاپ استفاده 

می کنند. 
 برخی معتقدند بیشتر کارهای ارایه شده در 
حوزه موسیقی عاشورایی حاصل توجه به وجوه 
دراماتیک عاشورا یا نهایتا وجه حماسه موجود 
در این واقعه اس�ت. نظر ش�ما در مورد مفاهیم 
استخراج ش�ده از واقعه عاشورا در موسیقی ما 

چیست؟ 
مطمئنا ای��ن اتفاق ب��ه دیدگاهی که م��ا ایرانی ها 
در مورد واژه دراماتیک داریم مرتبط اس��ت. اساس��ا 
دراماتیک چیست؟ متاسفانه دیدگاهی که ما نسبت 
به یک موقعیت دراماتیک داریم، به س��مت حماسه 

س��وق پیدا کرده است. این درحالی اس��ت که غیر از 
حماسه ده ها مفهوم دیگر هم هس��ت که باید به آنها 
بپردازیم. حض��رت زینب)س( روز بعد از عاش��ورا در 
بیابان سخنرانی پرشوری دارد. حرف های زینب)س( 
ازجمله زیباترین مفاهیم موجود در کل اسلام است. 
این حرف ها عالی هستند. اما خیلی ها از این سخنان 
چشم پوش��ی می کنند و فقط به حماسه می پردازند. 
حماسه در طول تاریخ در فرهنگ ایرانی نقش پررنگی 
داش��ته. کما این که در ایران بس��یاری از آهنگسازها 
ازجمل��ه »بته��وون« را با وجوه حماس��ی کارهایش 
می شناس��ند. خیلی ها فکر می کنن��د بتهوون فقط 
کارهای حماس��ی انجام داده، حال آن که او در کارش 
ه��زاران لایه عاطفی ارای��ه داده اس��ت. طنز ازجمله 
زیباترین کارهای اوس��ت اما گویا هیچ کس در ایران 
از آن خبر ندارد. همه به دنبال حماس��ه رفته اند. این 
قضیه امکان پیش��رفت ما را در اتف��اق عظیمی چون 
عاشورا با مش��کل مواجه می کند. از سوی دیگر، این 
یک اشتباه بزرگ است که من فکر کنم واقعه عاشورا 
را درک کرده ام. درک من مربوط به زمان من است 
نه موقعی که این حادثه اتف�اق افتاد. ما آنچه را 
ش�نیده ایم جمع می کنیم و براساس درکی که 
خداوند به هر کدام از ما داده درباره آنها قضاوت 
می کنیم. ابزار قض�اوت هر ک�دام از ما وجدان 
ماست. الان 1400 سال از آن واقعه گذشته و من 
با امکاناتی که در دس�ت دارم، دست به قضاوت 
می زنم. بنابراین به نظر من تفسیر اصلی، همانی 
اس�ت که الان ارای�ه می دهیم، چرا که م��ا امروز 

زندگی می کنیم و الان داریم به روابط نگاه می کنیم. 
وظیفه من به عنوان آهنگساز آن است که از تفسیری 
که در دس��ت اس��ت کاری بس��ازم و آن را به مخاطب 
ارایه دهم. تفس��یری ک��ه مخاطب��ان از کار من دارند 
بحث دیگری اس��ت. مس��أله من ابراز آن چیزی است 
که هم اکنون امکان ابرازش وجود دارد. این مهم ترین 
وظیفه یک آهنگساز است. من معتقدم واقعه عاشورا 
به ح��دی بزرگ و عظیم اس��ت که هیچ آهنگس��ازی 
نمی تواند ب��ه تمام وج��وه آن بپردازد. ش��ما در مورد 
عاشورا با اقیانوسی از احساسات مواجه هستید. امروز 
به صحبت حضرت زینب )س( اشاره چندانی نمی شود. 
همه به راحت��ی از کن��ار آن می گذرن��د. درحالی که 
مس��ائل مطرح ش��ده از س��وی زینب )س( مسائلی 
اس��ت که ما هم امروز با آنها درگیر هس��تیم. حضرت 
زینب )س( س��خنش را در فردای عاشورا اینگونه آغاز 
می کن��د: »بدانید هیچ چیز آنطوری که هس��ت باقی 
نخواهد ماند.« ای��ن دومین تز دیالکتیک اس��ت. )تز 
اول دیالکتیک می گوید هرچیزی ش��روع و خاتمه ای 
دارد( ش��ما باید این دو تز را قبول کنید، تا وارد فلسفه 
دیالکتیک هگل شوید. این حرف بسیار عمیق است و با 
استفاده از آن می شود هزاران مسأله دیگر را مطرح کرد. 
 موس�یقی تا چ�ه ح�د در بیان ای�ن مفهوم 
محتاج ش�عر یا به بیان کلی تر کلام اس�ت؟ آیا 
تجربه سال های گذشته فداشدن موسیقی در 

مواجهه با کلام را نشان نمی دهد؟

آقای شجریان روزی جمله ای به من گفت که به نظر 
من معنای موس��یقی ایرانی را به خوبی ارایه می داد. 
او گفت: در آواز ایرانی تنها دلیل وجود موس��یقی آن 
است که زوایای متن ارایه شده توس��ط خواننده را به 
بهتری��ن و عمیق ترین نحو ممکن به گوش ش��نونده 
برساند. این حرف با موس��یقی ایرانی و نوع شنیداری 
ایران��ی ارتب��اط ش��دیدی دارد. در موس��یقی ایرانی 
موسیقی به عنوان یک واس��طه آمده تا معنای دقیق 
کلام را به گوش ما برس��اند. درحالی ک��ه این رویکرد 
200 سال پیش در غرب تغییر کرد و موسیقی به یک 
مطلب مجزا تبدیل شد. شما به کنسرت های مختلف 
می روید و بدون حضور خواننده سمفونی های مختلف 
را می شنوید. در این جا صحبت فقط بر سر موسیقی و 
صداست. بنابراین مسأله اس��تفاده از متن در ایران به 
نوعی تبدیل به معضل ش��ده است. حداقل برای خود 
من ک��ه معضل بود. ش��خصا 25 س��ال روی متن کار 
نکردم. اولین باری که روی متن کار کردم در سال 98 
بود که اپرای »ملکوت« را نوش��تم. قب��ل از آن خودم 
را روی صدا متمرکز کردم. می گفتم موس��یقی کامل 
اس��ت و هیچ احتیاجی به کلام ندارد. هر چه بیشتر با 
موسیقی باروک آش��نایی پیدا کردم دیدم می توانم از 
کلام به عنوان موسیقی استفاده کنم. صداهایی که در 
اش��عار حافظ وجود دارد موسیقی اند. من در جلسات 
سخنرانی در کشورهای هلند، اتریش و آلمان همیشه 
چند بیت از ش��عرای ایرانی خوانده ام تا  نش��ان دهم 
این صداها هس��تند که اهمیت دارند. حافظ بیش��تر 
عواطف موج��ود در کلامش را با ص��دا ارایه می دهد. 
من آن شعرها را معنا نمی کنم فقط می گویم به صدا 
توجه کنید. مولانا تعداد زیادی غ��زل دارد که غیر از 
 )Arvo Pärt( صدا هیچ نیستند. وقتی با آروو پارت
دراین باره صحبت کردم او مس��حور ش��د. می گفت 
صدها  سال پیش شاعری بوده که فقط با صدا ارتباط 

برقرار می کرده!!
 به نظر ش�ما وجوه مختلف موجود در حادثه 
عاش�ورا تا چه حد توسط موس�یقی بیان شدند 
و آی�ا این مفاهیم با اب�زاری که در دس�ت داریم 
پتانسیل مطرح ش�دن به زبان جهانی را دارند؟ 
شدیدا. البته به نظرم این کارها دیروز باید انجام می شد، 
امروز دیر است. ما باید روی موسیقی عاشورا کار کنیم. 
باید بدانیم تمام عناصر موجود در این موسیقی قابلیت 
کار کردن دارند. زنجیرزنی یک نمونه بسیار عالی است. 
من زنجیرزنی هایی دیده ام که به نظرم شاهکار 
هستند. این که فردی با زنجیر زدن به خودش آزار 
وارد کند تا نشان دهد حادثه عاشورا تا چه حد او 
را مغموم کرده گواه عظمت ماجراس�ت. از سوی 
دیگر این رفتار، بازده موسیقایی خارق العاده ای 
به وجود می آورد. در هیچ جای دنیا چنین رفتاری 
نمونه ندارد. ما روی مفاهیم عاش��ورایی کار عمیقی 
انجام ندادیم. باید تنوع دیدگاه ها را قدر بدانیم چرا که 
همین تنوع باعث پیشرفت می شود، وحدت دیدگاه ها به 
کار نمی آید، وحدت در کثرت است، هرچه دیدگاه های 

متنوع تری بیایند وحدت بیشتری ایجاد خواهد شد. 

مناجات ها و آوازهایی که 
ذبیحی بر روی اشعار عرفانی 

می خواند در درجه ای از 
کیفیت قرار دارد که امروزه 
هنرجویان آواز می توانند 

به عنوان منبع مطالعه به آنها 
رجوع کنند و از آن بهره ها 

ببرند. استاد گرامی محمدرضا 
لطفی برایم نقل می کردند 

که:  »روزی در ایستگاه قطار 
منتظر بودم، که اتفاقا رادیو 

مناجاتی از ذبیحی پخش کرد. 
تأثیر آن آواز روی من به قدری 

زیاد بود که به ناگاه پا هایم 
سست شد و روی صندلی 
نشستم. تا انتها آن را گوش 

دادم. به خود که آمدم متوجه 
شدم قطار آمده و رفته است و 

من از آن جا مانده ام!«

   جلال تاج اصفهانی

   عطاءالله امیدوار

   امیر اثنی عشری

   ادیب خوانساری

   محمدرضا شجریان

   محمد معتمدی
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حساب نیاورید؟
وقت��ی از منظر تاریخ��ی به موس��یقی مذهبی نگاه 
می کنیم می بینیم متونی که به عنوان موسیقی مذهبی 
شناخته می ش��دند از فخر خاصی برخوردار بودند. به 
علاوه کار در ابتدا با زبان فارسی شروع شد و به زبان های 
دیگر رف��ت. در زمینه »مرثیه«، »منقب��ت«، »نعت«، 
»حمد« و 21 شاخه دیگر که در این زمینه وجود دارد، 
مرثیه هایی به زبان های ترکی، ک��ردی، لری و بلوچی 
داریم. هر یک از این مرثیه ها در زبان های مختلف تغییر 
کردند، بنابراین ما با دریایی از نت نویس��ی و موسیقی 
آوازی مواجه شدیم اما به هیچ کدام از آنها توجه نداشتیم. 
در عوض موس��یقی غربی را با یک خط ملودی به یک 
نفر داده ایم تا بخواند، بعد هم اس��مش را گذاش��ته ایم 
موس��یقی مذهبی! این کار فایده ای ندارد. در قدیم اگر 
کسی بنا بود در این زمینه کاری انجام دهد، باید شناخت 
کاملی درباره صوت و لحن می داشت. امروز فقط با یک 
صدای خوب و تقلید از دیگران موس��یقی به اصطلاح 
مذهبی تولید می شود. بنابراین »معرفت الحان« در کار 
نیست. بگذارید حکایتی را برایتان تعریف کنم. مرحوم 
»سید جواد بدیع زاده« و مرحوم »حسین قوامی« هر 
دو در مجلسی حضور داشتند که صحبت بر سر شهادت 
امام حسین)ع( و نقل شاهنامه در آن مطرح بود. اتفاقا 
»مشکین بابا« که به آقا مشکین معروف بود هم در آن 
مجلس حضور داش��ت. )امروز نوحه های مش��کین به 
همت دکتر»امین فروغی« نت نویسی شده و به صورت 
کتاب درآمده اس��ت(. صحبت بر سر خواندن این بیت 
شعر می شود: »راس��تگویان حجازی به نوا می گفتند، 
که حسین کشته ش��د از جور مخالف به عراق« آنگونه 
که ش��نیده ایم استادان بلندآوازه موس��یقی هم در آن 
مجلس حضور داشتند. می خواستند ببینند چه کسی 
می تواند تمام کلمات این ش��عر را در گوش��ه ای که با 
همین نام وجود دارد بخواند. به عنوان مثال راستگویان 
در »راس��ت«، حجازی در »حجاز«، به نوا می گفتند در 
»نوا« و ....آقای قوامی و بدیع زاده می خوانند و خیلی ها 
هم نمی خوانند. آقا مشکین آدم عجیبی بود. او می گوید 
منِ نقال، در پیشگاه اساتید جای هنرنمایی ندارم، اما اگر 
رخصت دهید من هم می خوانم. او به نحوی این بیت را با 
حرکات و صدای خاص نقالان و البته با آواز خوشش اجرا 
می کند که همه حاضران تعجب می شوند. او با گوشت و 
پوست و خونش این کار را آموخته بود. اما امروز به من 
آهنگساز سفارش آهنگ می دهند و منِ نوعی هم یک 
ماه بعد کار آنها را تحویل می دهم. این محصول موسیقی 
مذهبی نیست. ما با یک سری ادوات کاری می سازیم که 

صرفا براساس متنشان موسیقی مذهبی هستند.
  به نظر می رس�د ما در دوره گ�ذار از مرثیه به 

نوحه هم مشکل داریم. اینطور نیست؟
قطعا همین طور است. زمانی که مرثیه فرعی نام نوحه 
را به خود دید، مشکل بزرگی به وجود آمد. مرثیه سرایی 
با زبان فاخر اتفاق می افتاد اما نوحه جزو اشعار غیررسمی 
بود که گونه ای از مرثیه است و شعرهایش از وزن یکسان 
برخوردار نیستند. در نوحه تساوی در مصراع ها رعایت 
نمی ش��ود. به همین خاطر نوحه ها اولین بار در ش��عر 

کوچه و ب��ازار دوره قاجار مورد توجه ق��رار می گیرند و 
در دوره های بعد مرثیه )با زبان فاخرش( کنار گذاشته 
می ش��ود و به فاجعه ای که امروز با آن مواجه هس��تیم 
می رس��یم. دیوان »صائب بیدگلی«، »میرزا ابوالحسن 
یغمای جندقی«، »ملارضا محزون الذاکرین رشتی« و 
»صامت بروجردی« کار را در این زمینه ش��روع کردند 
و در ادامه به »بابا مشکین« رسیدیم. »بابا مشکین« تار 
می زد و موسیقی ایرانی را به خوبی می شناخت. »عجب 
گلی روزگار ز دس��ت لیلا گرفت، که تا قیامت گلاب ز 
چشم زهرا گرفت« از س��اخته های همین مداح است. 
قضیه تار زدن و خواندن این نوحه توسط بابا مشکین را 
محمد مدبر و مرشد حسن نقال نقل کرده است. »محمد 
مدبر« نقاشی پشت شیشه انجام می داد. مدبر دیده بود 
مرشد حسین بدون مضراب  ساز می زند و پنجه هایش 
خونی می ش��ود، از آن ب��ه بعد او هم که می خواس��ت 
صحنه های تیر خوردن را روی شیش��ه ترس��یم کند 
به جای رن��گ از خون خودش اس��تفاده می کرد. آقای 
صیف در کتاب »نقاشی های پش��ت شیشه« خودش 
به این موضوع اشاره کرده اس��ت. آخرین افرادی که از 
مرثیه خوانان کهن سراغ داریم موسیقی را می شناختند. 

مرشد حسین هم موسیقی را خوب می شناخت. 
وقتی به روند نوحه س�رایی در ق�رون حاضر 
توجه می کنیم می بینی�م در هر ده�ه اتفاقاتی 
افتاده است. مسیر لحنی این هنر در طول زمان 
مدام تغییر کرده است. موافقید این مسیر ها را با 

تفکیک دهه های مختلف بررسی کنیم؟
بل��ه. در بازه های زمانی مختلف، موزیس��ین های ما  به 
علت اس��تفاده از فواصل موس��یقیایی فرنگ��ی در زمینه 
ساختن موس��یقی کم آوردند! آنها در این دوره کنار بازار 
می ایستادند و روز عاشورا که دسته های بازار نوحه خوانی 
داش��تند لحن های آنها را تقلید کردند. به عن��وان مثال، 
نوحه بازار تهران و هیأت کاشانی ها موجب ساختن ترانه 
»زهره« با ص��دای »داریوش رفیعی« ش��د. اصل نوحه را 
هم »س��ید جواد بدیع زاده« در کت��اب »گلبانگ محراب 
تا بانگ مضراب« آورده اس��ت. جلوتر که می آییم به دهه 
چهل شمسی می رسیم. در این سال ها نت نویسی کارهای 
نوحه خوان ها، از »موسیقی گل ها« رادیو الگو می گیرد اما 
هنوز وارد فضای تقلید صرف نشده است، بلکه تالیف ذهنی 

در کار است. 
 موسیقی »گل ها« دارای چه ویژگی هایی بود 

که باعث شد نوحه خوان ها از آن تأثیر بگیرند؟
موسیقی گل ها، فرم آرام و فاخری دارد و نوحه خوان ها 
از روی آن نغمه های شاخصی چون »مران یکدم ساربان 
اشتر ناقه زینب رفته اندر گل« را می سازند. فرم ملودیک 
این نوحه تا حد زیادی به موس��یقی ملودیک رسانه آن 
روزگار پهلو می زند. نوحه »امشب شهادت نامه عشاق 
امضا می ش��ود« از دیگر نوحه های این دوره اس��ت و به 
موسیقی گل هایی شباهت زیادی دارد اما باز هم نوحه گر 
با نگاه به تغییرات جامعه تالیف می کند. در ادامه به جایی 
می رسیم که موسیقی ایران متأثر از موسیقی پاپ و جاز 
است و شکل اجرایی نت نویس��ی های رسانه ای تغییر 
می کند. اوایل دهه پنجاه ای��ن اتفاق ها می افتد. نوحه 

حضرت عباس با عنوان »والله انِ قَطعتم یمَینی ...« در 
این سال ها خوانده شد و بعدا توسط امیرحسین مدرس 
بازخوانی شد. در آن جا وقتی این نوحه  خوانده شد یک 
عده از نوحه خوان های پیر دع��وا راه انداختند که »این 
نوحه ریتمیک را نخوانید.« فرم لحنی این نوحه متفاوت 
بود. در آن س��ال ها نوحه خوانان پیر نمی گذاشتند هر 
کسی هر چیزی که دلش می خواهد بخواند. در دهه بعد 

این نوحه به یک نوحه عام تبدیل شد. 
  حالا نوبت دهه 60 است. خیلی ها ازجمله شما 
این دهه را دوره بازگشت به خویستن می دانند. 

چرا؟
دهه ش��صت خیلی چیزها تغییر کرد. دفاع مقدس 
پیش آم��د و در ادامه گذری ب��ه دوره نوحه های فخیم 
اتف��اق افتاد. مخصوصا ب��ا کارهایی که ح��اج »صادق 
آهنگران« انجام داد. در همان سال ها اگر نوحه در تهران 
و ش��هرهای بزرگ با تغییرات  روبروست، در شهرهای 
کوچ��ک و مناطق مختل��ف، نوع بومی خ��ود را حفظ 
می کند، چرا که ابزاری مثل رادیو در آن شهرها و مناطق 
حضور چش��مگیری نداش��ت. وقتی انقلاب شد تنها 
بخشی از شهرهای ما تلویزیون داشتند و رادیو فراگیر 
نبود. در نتیجه قواره های بومی موسیقی مذهبی ما هنوز 
شکل خود را حفظ کرده بودند. حضور نوحه گران بومی 
)خصوصا نوحه گران جنوب( در جبهه های جنگ گونه 
دیگری از نوحه را ارایه داد. در همان س��ال ها خیلی ها 
کنجکاو شدند ببینند آواهای ساده امثال آهنگران چرا 
می توانند  جوانان را تا این حد بشورانند. درواقع به همین 
دلیل دهه ش��صت را دوره بازگش��ت می دانیم. تا دهه 
هفتاد این وضع ادامه پیدا می کند و از میانه دهه هفتاد 

قضیه به هم می ریزد. 
چه اتفاقی افت�اد که ناگهان هم�ه چیز به هم 

ریخت؟
یکی از مس��ائل اصلی که باعث ب��روز چنین اتفاقی 
شد بی توجهی مسئولان فرهنگی نسبت به موسیقی 
ایران )و موس��یقی مذهبی ایران( و گرایش به س��مت 

موسیقی های غربی نظیر موسیقی پاپ بود.
 به نظر ش�ما باید جلوی موس�یقی پاپ را 

می گرفتند؟
نه. صحبت من بر سر تقویت موسیقی ایرانی 
است. به عنوان مثال در دهه 60 اتفاقات عجیب 
و غریبی در شاخه های مختلف رخ داد که در دهه 
بعدی مورد توجه قرار نگرفت. »س��رود سازی« 

روی موس��یقی ایرانی و ترکیب��ات آن در 
دهه 60 آغاز شد. »محمدرضا لطفی« 

و »پرویزمشکاتیان« کاری را انجام 
دن��د  ا د

که خیلی ها انج��ام آن را در ظرفیت موس��یقی ایرانی 
نمی دیدند. این کار در دوران خودش یک ش��اهکار بود 
اما به آن توجهی نش��د. از میانه ده��ه هفتاد نگرش ها 
کاملاً تغییر کرد. به همان میزان که عده ای نگذاشتند 
جوان های نسل انقلاب موسیقی انقلاب را تقویت کنند، 
در دهه هفتاد به جایی می رسیم که سعی می کنند این 

موسیقی مغلوب را غالب کنند. 
 ش�ما در یادداش�ت هایی ک�ه نوش�ته اید از 
 اتفاقاتی که از  س�ال 78 به بعد در حوزه مداحی

 رخ داده  تحت عنوان فاجعه یاد می کنید. چرا؟
در سال 1380 که جشنواره موسیقی آیینی را طراحی 
کردم هدفم این بود که از فراگیر شدن اتفاقی که هنوز 
فراگیر نشده بود خبر بدهم، می خواستم بگویم مراقب 
باشید. در ادامه مقاله ای تحت عنوان »مداحی چگونه؟« 
را نوشتم. متأسفانه متوجه شدیم برخی تهیه کننده ها 
آلبوم هایی تهیه کردند که موس��یقی آنها بیش��تر به 
موسیقی »دیسکو« شباهت داشت تا موسیقی »پاپ«.  
ای کاش فقط پاپ یا جاز بود. اما مش��کل حالا شده بود 
ارایه شعر مذهبی در قالب موسیقی ای که پست ترین 
موسیقی غربی به حساب می آید. در این سال ها ارادت به 
اهل بیت به وسیله سینه زنی، شبیه پایکوبی شد! وقتی 
پیگیری کردم متوجه شدم به تهیه کنندگان گفته بودند 
در ازای دو کار »الف« و »ب« اجازه دارند چند کار »ج« 
و»د« بدون تصویب تولید کنند و آنها هم این کار را انجام 
دادند. فرجه دادن های بی برنامه ما را با فاجعه ای مواجه 
کرده که به لحاظ متن زوال کامل را نشان می دهد. در 
این نوع موسیقی هیچ تعهدی به ادبیات هم وجود ندارد!

  یعنی شما موسیقی های ارایه شده کنونی را به 
هیچ وجه مذهبی نمی دانید؟

نه. موسیقی مذهبی تعریف دارد. عده ای هستند که 
نمی خواهند این تعاریف وارد جامعه ش��وند. من دارم 
داد می زنم آقا موسیقی مذهبی ایران را علمی کنید تا 
نسل آینده بیچاره نشوند. باطن آنچه امروز تحت عنوان 
موس��یقی مذهبی ارایه می ش��ود 
هیچ چیز نیست، فقط سوگ 

ترانه است.


